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محمد جواد ظریف رئیس شورای راهبردی دولت، متفکری 
سیاسی و فیلسوفی سیاستمدار با تجربه عملی در دیپلماسی 
بین المللی است. او اندیشه های مختلف فلسفی و مکاتب 
گون فلسفه سیاست را می داند و شناخت کاملی از فلسفه  گونا
سیاسی مغرب زمین دارد. در عین حال تدین آقای ظریف و 
اخلاق مداری وی مسلم است و تدین او مبتنی بر ایمان اسلامی 
است. ظریف عاشق ایران است. او به خوبی با لایه های سیاست 
در جهان آشناست و با روش های موجه با سیاستمداران جهان 
گاه است و در یک معنا سیاستمداری حاذق است. او زبان دنیا  آ
را به خوبی می داند و تشخیص او این است که در جهان امروز 
باید با ابزار دیپلماسی و تفکر سیاسی بتوان منافع ملی کشور را 
تامین کرد. مردم ایران در انتخابات به آقای پزشکیان رای دادند 
و رئیس جمهور نیز آقای ظریف را به عنوان معاون راهبردی خود 
برگزیدند. در شرایط کنونی تشخیص مردم این است که آقای 
که در ساحت بین المللی مسائل  ظریف تنها شخصی است 
سیاست خارجی کشور را راهبری کرده و پیش ببرد. مقام معظم 
رهبری نیز با تنفیذ حکم رئیس جمهوری و شناختی که از آقای 
ظریف داشتند در گذشته مکررا از ایشان دفاع کردند لذا تحرکاتی 
که امروز عده ای علیه ایشان انجام می دهند، خلاف قانون و 
اخلاق حسنه است. این تحرکات خلاف راهبردهای رهبری معظم 
انقلاب و بر خلاف منویات رهبری است. این تحرکات برخلاف 
کثریت مردم نگاه جواد ظریف را  کثریت مردم است چرا که ا رای ا
در عرصه بین الملل پسندیدند که به پزشکیان در انتخابات رای 
دادند. لذا از هر جهت تحرکات علیه آقای ظریف خلاف است و 
افرادی این حرکات را هدایت می کنند که در انتخابات شکست 
خوردند و این تحرکات هیچ کدام براساس مصالح کشور نیست 
و باید منافع ملی، وحدت و اتحاد ملی را در راس همه چیز قرار 
دهیم و هجمه هایی که علیه آقای ظریف می شود در جهت 
مصالح کشور نیست و عقده های جناحی و گروهی است و این 
تحرکات نتیجه ای جز اختلاف افکنی برای ملت و دو دستگی و 
گر  چند دستگی ندارد و این تحرکات به ضرر منافع ملی است. ا
هم انتقادی از عملکرد آقای ظریف وجود دارد چه بهتر که این 
انتقاد در رسانه ها مورد بازتاب قرار گیرد و اعتراضات به ایشان به 

کف خیابان ها آورده نشود. 

 مخالفت با ظریف تا کجا؟ 
سخــن روز

 بررسی CFTو پالرمو در مجمع
مصلحت  تشخیص  مجمع  سخنگوی 
لوایح  بررسی  فرایند  خصوص  در  نظام 
پالرمو و CFTدر کمیسیون مشترک مجمع 
اظهار داشت: جلسه ای با حضور پانزده 
نفر از اعضای سه کمیسیون اصلی مجمع 
دفاعی،  و  امنیتی  سیاسی،  کمیسیون  (
کمیسیون اقتصادی، بازرگانی و اداری و 
کمیسیون حقوق و قضائی( که از اعضای 
مجمع تشخیص هستند، به ریاست آیت ا... 
آملی لاریجانی و همچنین و حضور دبیر 
مجمع تشخیص، دبیر شورای امنیت ملی، 
رئیس بانک مرکزی، معاون وزیر اقتصاد و 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، آغاز 
به کار کرد. محسن دهنوی گفت: این دو 
لایحه پیشتر در مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رسیده بود اما مورد ایراد شورای 
گرفته  نگهبان و هیات عالی نظارت قرار 
بود ولی با توجه به اینکه مجلس بر نظر 
خودش اصرار کرده بود، برای تعیین تکلیف 
در دستور کار مجمع قرار گرفت. دهنوی 
افزود: بعد از موافقت مقام معظم رهبری 
مجمع  موضوع،  این  مجدد  بررسی  با 
را  آنها  بررسی  نظام  مصلحت  تشخیص 
کمیسون مشترک ارجاع داد و اولین  به 
جلسه این کمسیون مشترک برگزار شد؛ لذا 
بررسی بند به بند CFTو پالرمو به صورت 
رسمی آغاز شد. در واقع بررسی پالرمو در 
دستور است و بعد از پایان یافتن آن، بررسی 
نتیجه  نهایت  و در  CFT شروع می شود 
کار  کمیسیون مشترک در دستور  بررسی 
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  صحن 

قرار می گیرد. 

کره دوجانبه ای   مذا
با آمریکا نداریم

جلسه  تشریح  در  رضایی  ابراهیم 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
حضور  با  جلسه  این  اظهارکرد:  مجلس 
معاونان سیاسی و حقوقی و امور بین الملل 
وزیر امور خارجه برای بررسی گفت وگوهای 
برگزار  ژنو  در  اروپایی  تروئیکای  با  اخیر 
ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی  شد. 
در  گفت:  مجلس  خارجی  سیاست  و 
ابتدای این جلسه، معاونان حقوقی و امور 
بین الملل و سیاسی وزارت امور خارجه 
اخیر  گفت وگوهای  محتوای  از  گزارشی 
با سه کشور اروپایی و مواضع بیان شده 
در این گفت وگوها را عنوان کردند. طبق 
توضیحات ارائه شده، ما در برابر هرگونه 
اهرم سازی، اهرم سازی خواهیم کرد و در 
برابر هرگونه حمله به تاسیسات کشورمان، 
عمل متقابل انجام می دهیم. وی افزود: 
که  کید شد  در این جلسه به این نکته تا
رفع تحریم هم نیازمند به روزرسانی است. 
همچنین اشاره ای شد به ادعایی که یکی 
از رسانه های آمریکایی گفته مبنی بر اینکه 
خواستند  اروپا  از  ایرانی  دیپلمات های 
کره را به آمریکا منتقل کند که  تا پیام مذا
به شدت این ادعا تکذیب و گفته شد که 
کره  چنین چیزی نبوده است و ما هیچ مذا
کره  دوجانبه ای با آمریکایی ها نداریم و مذا

صرفا در چارچوب 5+1 خواهد بود. 

نبوغ پورهاشمی در عملیات
پاسداران در دیدار  کل سپاه  فرمانده 
خانواده شهید پورهاشمی اظهار داشت: 
سردار کیومرث پورهاشمی از فرماندهان 
بسیار برجسته و با سابقه درخشان در تمامی 
دوره های جهاد است. او از ابتدای عمر 
پاسداری تا دوران حضور مستشاری اش 
در سوریه و در تمام ماموریت های سخت و 
ک و موفقیت های ما در عرصه جهاد  خطرنا
مشارکت و نقش تعیین کننده داشت. سردار 
پورهاشمی  سردار  گفت:  سلامی  حسین 
و  عملیاتی  فعالیت های  در  فراوان  نبوغ 
اطلاعاتی داشت و در میدان های پرخطر 
همیشه همراه حاج قاسم سلیمانی بود و 
از جهاد در دوران دفاع مقدس تا سوریه، 
لبنان و عراق سابقه درخشانی داشتند؛ 
اما به خاطر نوع مسئولیت شان به صورت 
گمنام فعالیت می کرد و چهره ایشان برای 

مردم شناخته شده نیست. 

 دستگاه های امنیتی 
روشنگری کنند

وزیر پیشین دادگستری در رابطه با علل 
حجج اسلام  شهیدان  ترور  حادثه  وقوع 
و  دادگستری  کاخ  در  مقیسه  و  رازینی 
ح شده مبنی بر عاملیت  احتمالات مطر
تروریستی،  اقدام  این  جریان  در  نفوذ 
که من اطلاعات  کرد: تا آن موقع  تصریح 
آن  کردم. بقیه  را عرض  داشتم، مطالب 
باید  حفاظتی  و  امنیتی  دستگاه های  را 
بگویند، من مطلب خاصی ندارم که اضافه 
کنم. حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی 
در خصوص اقدامات لازم برای جلوگیری 
به  کرد:  عنوان  وقایعی،  چنین  وقوع  از 
لازم  امنیتی  دقت های  یکسری  حال  هر 
کنند  باید مراقبت  افراد  است. هم خود 
کنند.  رعایت  باید  محافظان شان  هم 
پوشش های کلی امنیتی و اطلاعاتی مهم 

است که باید رصد کنند. 

 آیت ا... محسن غرویان 
 استاد حوزه و دانشگاه

خبــــر
جعفرزادهایمنآبادی:

استراتژی تندروها ایجاد بحران است
آرمان ملی: یک فعال سیاسی در رابطه با اظهارات اخیر 
محمدجواد ظریف در داووس و تجمع کفن پوشان در اعتراض 
به اقدامات معاون راهبردی رئیس جمهور در مقابل درِ نهاد 
کرد: ما باید چند موضوع را باهم  ریاست جمهوری، تصریح 
گزینه ها،  گزینه داریم، یکی از  کنیم. ما در نهایت چند  حل 
گزینه  سوپرانقلابی هاست که می گویند، برویم بجنگیم. گزینه ای 
، گزینه وطن دوستان، میهن پرستان و ایران دوستان است  دیگر
که بهترین فرصت با آمدن ترامپ برای پیش دستی کردن فراهم 
شده است. ما باید برگ برنده را به دست بگیریم. من سخنان 
آقای ظریف با فرید زکریا را گوش کردم.  او خیلی زیرکانه صحبت 
کرد و به جای موضع ملتمسانه، این ها را ترساند و گفت: »ببینید، 
گر این  کنون آمادگی دارد، ولی ا حواستان جمع باشد، ایران ا
فرصت را بسوزانید، به هر دلیلی، ما دیگر نمی توانیم تضمین کنیم 
و سوپر انقلابی ها جنگ را راه می اندازند و مواضع ایران می تواند 
شدیدتر شود. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی با بیان اینکه 
سخنان ظریف بسیار خوب و هوشمندانه بود، عنوان کرد: من 
چند دلیل در این موضع گیری ها می بینم، یکی اینکه نفوذی که 
، به ویژه در میان اصولگرایان وجود دارد، راضی نیستند  در کشور
که مشکل ما با آمریکا برطرف شود. فکر می کنند رفع اختلافات ما 
با آمریکا، روسیه و چین را متضرر می کند و کشورهای منطقه، از 
جمله امارات، کویت، قطر، عمان و آذربایجان نیز متضرر خواهند 
شد. الان در جریان کرسنت آقای جلیلی به تنهایی و یک تنه 
حدود 5۰ میلیارد دلار به ما ضربه زده است. سوال من از این آقایان 
کفن پوش و خانم های کفن پوش این است که چرا به  اصطلاح 
این قدر سرباز بی اجر و مواجب هستند؟ چرا علیه جلیلی اعتراض 
نمی کنند؟ چرا ضد خود عبدالملکی ها که به این کشور ضربه 
زدند، با این تئوری ها که من با یک میلیون تومان شغل ایجاد 
می کنم، اعتراض نکردند و نمی کنند؟ این نماینده سابق مجلس 
کید کرد: ببینید، من فکر می کنم بخشی از این مسائل به دلیل  تا
نفوذ است. این نفوذ فقط روسیه نیست، الان اعراب  هم می دانند 
گر ایران به قدرت منطقه ای برگردد، سایه تحریم از سر ما برداشته  ا
شود، گردشگری ما راه بیفتد و ما بتوانیم گاز و نفت مان را بفروشیم، 
دلار بگیریم و امنیت پروازی مان در آن منطقه تأمین شود و 
داستان های بسیار زیادی از ایران هراسی وجود نداشته باشد، 
گر این کشور را دوست  ایران به کشور اول منطقه تبدیل می شود. ا
داریم و ایران و انقلاب را دوست داریم، جلیلی و احمدی نژاد باید 
کمه شوند. آقای ظریف چه حرف بی منطقی زده و چه حرف  محا
گر جلیلی بود،  بی حسابی زده است؟ آقای ظریف چون گفته که ا
جنگ می شد، متهم است؟ مگر خلاف گفت؟ دقیقاً استراتژی 
آنها ایجاد بحران و ایجاد جنگ است. استراتژی تندروها همین 
است. حرف آقای ظریف بسیار هوشمندانه، زیرکانه و متفکرانه 
کید بر این موضوع که این ها یک کینه دیگری  بود. جعفرزاده با تا
هم از آقای ظریف دارند، اظهار کرد: ببینید، ابر، باد، مه، خورشید 
و فلک دست به دست هم داده بودند تا جلیلی رئیس جمهور 
شود. یک تنه، ظریف و آذری جهرمی و تعدادی از دوستان که 
۸۰۰ نماینده ادوار بودند، کت کندند و با عنایت و لطف رهبری، 
آقای پزشکیان پیروز شد. شما می دانید تندروها تحمل پذیرش 
شکست را ندارند. بودجه این ها معلوم نیست از کجا می آید. 
آقای پزشکیان باید بر بودجه برخی دستگاه ها و نهادها نظارت 
بیشتری کند، چون پول بیت المال است. چند میلیارد تومان برای 
همایش علیه کاشت ناخن در قم خرج کردند، برای چه؟ چرا آقای 
پزشکیان اجازه می دهد پولی که با این سختی به دست می آید 
وقتی مردم درگیر این همه مشکلات هستند، به این سمت برود 
و آنجا هزینه کند؟ من فکر می کنم آقای ظریف حرف درستی زد. 
عواملی مثل نفوذ، مسائلی مثل شکست تلخ انتخابات و از طرف 
دیگر پرت کردن حواس ها، دلیل این تجمعات غیرقانونی است. 

نخستین جلسه  آرمانملی:   
صبح  بنگاه داری«  نظام  »اصلاح 
دیروز به ریاست مسعود پزشکیان 
و با حضور وزیر و معاونان وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد. 
در این جلسه وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و مدیران این وزارتخانه، 
شرکت های  وضعیت  از  گزارشی 
زیرمجموعه ارائه کردند و خواستار 
شرکت ها  این  از  برخی  ادغام 
بودند.  مرتبط  زنجیره های  در 
پزشکیان ضمن استماع سخنان 
وزیر و معاونان وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، بر ضرورت بررسی 
بیشتر موضوع و نیز برگزاری جلسات 
دیگری با حضور اقتصاددانان آشنا 
با مسئله و سایر مسئولان ذیربط 
نظر  از  کرد:  خاطرنشان  و  کید  تا
علمی زنجیره های تولید شرکت ها 
مدیریت  واحد  صورت  به  باید 
با توجه به حساسیت  اما  شوند، 
موضوع لازم است جلساتی با حضور 

کارشناسان برگزار  اقتصاددانان و 
شده و موضوع به صورت دقیق تر به 
مشورت گذاشته شود. رئیس جمهور 
کرد: در صورت  همچنین تصریح 
سایر  و  کارشناسان  نظر  اجماع 
مدیران مرتبط می توان این موضوع 
ح و  را در جلسه سران سه قوه مطر
در آنجا مصوبات لازم را اخذ کرد. 
پزشکیان همچنین بر اخذ نظر سایر 
مدیران مرتبط در دولت در این 

کید و اظهار کرد: در اینکه  زمینه تأ
از مزرعه تا سفره را باید به صورت 
واحد مدیریت کنیم، شکی نیست، 
اما وجود شرکت ها در زیرمجموعه 
مثل  غیرمرتبط،  وزارتخانه های 
شرکت های پتروشیمی و فولادی 
حساسیت هایی  رفاه،  وزارت  در 
از  پس  می کند،  ایجاب  که  دارد 
دقت نظر و بررسی تمامی ابعاد، به 
صورت کارشناسانه قدم برداریم. در 

پایان این جلسه مقرر شد موضوع 
در جلسه بعدی با حضور وزرای 
و  دارایی  و  اقتصادی  امور  نفت، 
بررسی  تجارت  و  معدن  صنعت، 
شود. همچنین پنجاهمین جلسه 
هیات دولت عصر دیروز به ریاست 
مسعود پزشکیان برگزار شد. در این 
جلسه علاوه بر بررسی عملکرد و 
تصویب پیشنهادهای وزارتخانه ها 
رئیس  اجرایی،  دستگاه های  و 
سازمان برنامه و بودجه نیز گزارشی 
شده  ایجاد  تغییرات  آخرین  از 
1۴۰۴ در صحن  در لایحه بودجه 
به  علنی مجلس شورای اسلامی 
اعضای دولت ارائه کرد. در جلسه 
همچنین  دولت  هیأت  دیروز 
عبدا...  مجتبی  ابقای  موضوع 
ی به عنوان استاندار البرز به رای 
کثریت اعضای  گذاشته شد و با رای ا
کابینه وی در این سمت ابقا و در 
خدمت  ادامه  چهاردهم   دولت 

خواهد داد. 

رئیسجمهور:

 زنجیره های تولید شرکت ها به صورت واحد مدیریت شوند
  وفاق و اجماع 

در سیاست خارجی

 سخنگوی دولت درباره این که  با 
به  تندروها  حساسیت  به  توجه 
کره و حمله این روزهای  نام مذا
رسانه ها و تریبون های مختلف علیه 
رئیس جمهور و اعضای دولت در 
کره برنامه  صورت آغاز هرگونه مذا
کارشکنی  با  مقابله  برای  دولت 
به  کرد:  عنوان  چیست،  تندروها 
دوستانی که دغدغه دارند اطمینان 
می دهیم که روال تصمیم گیری در 
کشور روال کاملاً معقول و شناخته 
شده ای است. فاطمه مهاجرانی 
مهم  موضوعات  در  کرد:  کید  تا
مثل بحث هسته ای، موضوع در 
ح و  شورای عالی امنیت ملی مطر
بررسی می شود و مصوبات شورا هم 
را  که چه مسیری  مشخص است 
باید طی  کند تا اجرایی شود. وی 
خاطرنشان کرد: باید همه ما توجه 
کنیم که موضوعات سیاست خارجی 
و به طورکلی موضوعات ملی نباید به 
عرصه دعواهای جناحی و فراملی 
تبدیل شود. ما باید با وفاق و اجماع 
خارجی  سیاست  موضوعات  در 

جلو برویم. 

پس از  آرمانملی-احساناسقایی:    
خروج نیروهای آمریکایی از افغانستان و به 
افغانستان  و  ایران  قدرت رسیدن طالبان، 
تلاش کرده اند تا روابط خود را بهبود بخشیده 
و نیازهای متقابل را برآورده کنند. در همین 
کوشیده است بر مبنای اصل  راستا، ایران 
همجواری، روابط خود را با طالبان تنظیم 
کنون فرستادگان دو کشور بارها برای  کند. تا
کره و گفت وگو با یکدیگر به پایتخت ها سفر  مذا
کرده اند. البته توسعه روابط برای دولت ایران 
همواره کم هزینه نبوده است، چرا که برخی از 
ایرانیان، حتی با گرایش های معتدل، به دلیل 
مواضع سرسختانه طالبان در قبال آزادی های 
اجتماعی، تمایلی به ایجاد روابط نزدیک با 
افغانستان ندارند. با این وجود، یکی از مقامات 
کنون وزیر  طالبان اخیراً به ایران سفر کرد و ا
ایران به عنوان نخستین مقام  امور خارجه 
رسمی کشورمان سفری یک روزه به افغانستان 

انجام داده است. 
چالشهایبیندوکشور

دو کشور همسایه در طول تاریخ، همواره با 
چالش هایی در مسیر توسعه روابط خود مواجه 
بوده اند. این چالش ها گاهی موجب بحران در 
روابط شده است. به طور کلی، می توان گفت 
مسائل مرزی، تحولات سیاسی و اقتصادی 
درکنار تاریخ مشترک، از عوامل اصلی اختلافات 
مهم ترین  از  یکی  بوده اند.  کشور  دو  میان 
چالش ها، مسائل مرزی است. مرز مشترک 
ایران و افغانستان حدود 9۰۰ کیلومتر است و 
در برخی مناطق، اختلافات بر سر تعیین دقیق 
این مرزها گاهی به درگیری میان نیروهای مرزی 
دو کشور منجر شده است. همچنین، قاچاق 
مواد مخدر و انسان یکی دیگر از معضلات 
است.  افغانستان  و  ایران  روابط  در  جدی 

به عنوان  افغانستان  جغرافیایی  موقعیت 
، موجب  بزرگ ترین تولیدکننده مواد مخدر
شده تا بخش قابل  توجهی از بودجه انتظامی 
ایران صرف پایش مرزها و مقابله با قاچاقچیان 
شود. با بازگشت طالبان به قدرت، بی ثباتی 
مانند  گروه هایی  یافت.  افزایش  مرزها  در 
از  اخیر  سال های  در  نیز  خراسان  داعش 
طریق شبکه های مجازی، تهدیدهایی علیه 
ح کرده اند. قاچاق اسلحه از  امنیت ایران مطر
افغانستان به ایران نیز به عنوان یکی دیگر از 

چالش های جدی شناخته می شود. 
مهاجرتوحقآبه

 با وجود تمامی اختلافات، دو چالش اساسی 
بر روابط ایران و افغانستان سایه افکنده است 
و حقآبه هیرمند از آن جمله است. افغانستان 
بر روی  با احداث سد  اخیر  طی سال های 
رودخانه هیرمند، ایران را از  حقآبه قانونی خود 
محروم کرده است. این  حقآبه که در دهه های 
۴۰ و 5۰ بر اساس معاهده ای رسمی مورد تأیید 
قرار گرفت، تا پیش از این، تا حدودی توسط 
دولت قبلی افغانستان تأمین می شد. اما پس 
از قدرت گیری طالبان، این موضوع کمتر مورد 
توجه قرار گرفته و باعث خشکسالی، نابودی 
کشاورزی، و تغییر زیست بوم مناطق مرزی 
ایران شده است. مهاجرت غیرقانونی افغان ها 
به ایران نیز از جمله مسائل مهمی است که 
در سال های اخیر برای شهروندان کشورمان 
حساسیت  برانگیز شده است. دولت ایران 
در تلاش است تا از ورود مهاجران غیرقانونی 
بازگرداندن  شاهد  اخیراً  و  کند  جلوگیری 
تعدادی از این مهاجران به کشورشان بوده ایم. 
با این حال، حجم بالای ورود مهاجران به 
که این اقدامات تأثیر چندانی  حدی است 
کاهش تعداد افغان های حاضر در ایران  بر 

نداشته است. به همین دلیل، به نظر می رسد 
ایران و افغانستان باید این موضوع را از منظر 

دیپلماتیک حل وفصل کنند. 
دیدارعراقچیبامتقی

به گزارش ایسنا، مشاور وزیر خارجه ایران 
اعلام کرد که »مهاجران افغان« و » حقآبه ایران 
وزیر  اصلی دیدار  از موضوعات  از هیرمند« 
خارجه ایران و سرپرست وزارت خارجه حکومت 
طالبان بوده است. محمدحسین رنجبران، با 
انتشار گزارشی از برنامه های سفر سیدعباس 
گرام خود،  عراقچی به کابل در صفحه اینستا
نوشت: »این اولین سفر یک مقام عالی رتبه 
کار آمدن  ایران به افغانستان از زمان روی 
طالبان است که به همراه هیأتی اقتصادی انجام 
شده است.« رنجبران با اشاره به دیدار عراقچی 
وزارت خارجه  امیرخان متقی، سرپرست  با 
طالبان، گفت: »در این دیدار بر ساماندهی 
مهاجران افغان و بازگشت عزتمندانه آن ها به 
کید شد.« وی همچنین درباره  کشورشان تأ
بحث  حقآبه ایران از هیرمند افزود: »طرف 
کید کرده است که امکانات فنی خود را  افغان تأ
بسیج خواهد کرد تا آب به سمت ایران هدایت 
، عراقچی با  شده و هدر نرود.« در ادامه این سفر
ملا محمدحسن آخند، رئیس الوزرای طالبان، و 
برخی دیگر از مقامات افغانستان از جمله وزرای 
کشاورزی، صنعت و معدن، و دفاع دیدار کرد. 
طبق گزارش ها، حدود 15 تاجر ایرانی نیز در این 
سفر حضور داشته و طالبان از سرمایه گذاری 
ایران در افغانستان استقبال کرده اند. عراقچی 
در این دیدار گفت: »ایران و افغانستان دو کشور 
دوست، برادر و مسلمان هستند و ارتباطات 
تاریخی و فرهنگی عمیقی دارند. امیدواریم این 
سفر روابط دو کشور را در جهت منافع ملی دو 

ملت گسترش دهد.«

دیدارعراقچیبامقاماتافغانستان گزارش»آرمانملی«از

مهاجران و  حقابه ایران؛ دو موضوع مهم

 فقدان سیاست 
و راهبرد مشخص

دلواپسان بی بهره از 
همراهی مردم 

 یک فعال سیاسی اصولگرا درباره 
انتقادها به افتادن دولت مسعود 
پوپولیسم  مسیر  در  پزشکیان 
و  سیاست ها  فاقد  دولت  گفت: 
راهبردهای مشخص در عرصه های 
و  اجتماعی  اقتصادی،  مختلف 
یک  وقتی  است.  کشور  فرهنگی 
سیاست  و  راهبرد  فاقد  دولت 
از  است  مجبور  باشد،  اجرایی 
کند  عذرخواهی  مردم  مشکلات 
یا اقدامات نمایشی انجام دهد. 
ماه  چند  در  گفت:  ایمانی  ناصر 
، اقدام جدی دولت در حوزه  اخیر
اقتصاد آن بود که ارز واردات را از 
۴5- 5۰ هزار تومان به 65- 7۰ هزار 
تومان رساند یعنی ارزش ریالی یک 
2۰ هزار تومان افزایش   -15 دلار 
یافت که این موضوع باعث افزایش 
15- 2۰ هزار تومانی نرخ دلار در بازار 

آزاد هم شد. 

 رئیس دفتر سیاسی حزب اعتدال 
و توسعه اظهار با بیان اینکه این 
دلواپسان و تندروها باید به رای مردم 
احترام بگذارند و اعتراض و انتقاد 
خود را از مسیر قانونی و محترمانه 
بدون توهین و تخریب پیگیری کنند، 
گفت: نمی شود که وقتی خودشان 
کار هستند همه چیز خوب  بر سر 
و عادی جلوه داده شود اما وقتی 
که گروه مخالف نظر و فکر آنها رای 
می آورد و با مخالفت مردم مواجه 
می شوند هر روز اینطور به بهانه های 
مختلف تنش آفرینی کنند و با شعارها 
ایجاد  دنبال  تنش زا  رفتارهای  و 
بحران و فشار به دولت منتخب مردم 
کید بر  باشند. محمود واعظی با تا
اینکه خوشبختانه مردم به این افراد 
و گروه های افراطی بی اعتنا هستند، 
اظهار کرد: به رغم فعالیت گسترده 
این افراد در فضای مجازی و انتشار 
و ارسال دعوتنامه های متعدد برای 
تجمع دیروز، نتوانستند حتی 1۰۰ نفر 
را برای همراهی خود جمع کنند، این 
نشان می دهد که مردم با اینگونه 

رفتارها و اقدامات موافق نیستند. 

قالیباف: محمدباقر

 هوشمندسازی مصرف انرژی ضروری است
رئیس مجلس در جلسه  آرمانملی:   
کمیسیون صنایع مجلس که با حضور وزرای 
صمت و ارتباطات برگزار شد، عنوان کرد: چرا 
امروز این جلسه را تشکیل دادیم؟ موضوع 
انرژی هم یک فرصت بزرگ و هم یک تهدید 
گر به درستی عمل کنیم هیچ  بزرگ است. ا
مسیری نزدیک تر از مصرف بهینه و درست 
نخواهد بود و اینگونه بیش از 1۰۰ میلیارد 
دلار می توان به سرمایه کشور کمک کنیم. 
بنابراین با یک موضوع مهم و با اولویت طرف 
هستیم. محمدباقر قالیباف گفت: کمیسیون 
انرژی و صنایع نقش بسیار مهمی در این 
مسیر دارند. در مجلس یازدهم حلقه های گم 
شده نیازمند برای قانون گذاری برای جهش 
اقتصادی را در اختیار مجلس دوازدهم قرار 
دادیم. دولت باید از این قوانین استفاده کند 
و باید کمک او کنیم. آیا موضوعی بوده است 
که بابت آن قانون نداشته باشیم؟ اما اینکه 
قانون اجرا نمی شود، بد است. باید تیمی در 
کمیسیون صنایع تشکیل شود تا به صورت 
قرارگاهی به موضوع انرژی بپردازد. وزارت 
کننده در حوزه انرژی  صمت یک مصرف 
است و با استانداردسازی می تواند مصرف 
انرژی را کاهش دهد. یعنی بهینه کردن در 
دو طرف بر عهده وزارت صمت است. رئیس 
کرد: چرا نیروگاه می سازیم  مجلس عنوان 
ولی گاز نداریم؟ چرا 9۰ درصد از برق را متمرکز 
گاز می کنیم؟ استفاده ما از زغال سنگ  بر 
برای تولید برق صفر است. ۳۳ درصد از برق 
دنیا از زغال سنگ دریافت می شود. امروز به 

حدی تحول در تکنولوژی اتفاق افتاده است 
گر سیستم ها را به  که کمتر از یک دهه آینده ا
روز نکنیم نه قابل رقابت هستیم و نه قابل 
صادرات انرژی و دیگر موارد هستیم. به اندازه 
کافی وقت های خود را تلف کرده ایم و دیگر 
حق خطا و از دست دادن زمان را نداریم. 
کمک  نظارت،  موضوع  مجلس  در  حتما 
کردن و توضیح خواستن از دولت را خواهیم 
کمیته ای  باید  صنایع  کمیسیون  داشت. 
به شکل قرارگاهی تشکیل دهد و موضوع 
انرژی را رصد کند. قالیباف با اشاره به اینکه 
با هوشمندسازی بخش مهمی از ناترازی 
انرژی را در کوتاه مدت و میان مدت توسط 
کارخانجات و صنایع حل خواهد شد، گفت: 
اعتبار  کارت  و  برسیم  به  ای دی سی  باید 
دیجیتالی مصرف انرژی را در اختیار هر فرد 
قرار دهیم. شاید بخش هایی از وزارتخانه ها 
بگویند ما کاملا هوشمند هستیم. اما باید به 
سرعت اصلاح نهادی و فرآیندی را در دستور 
کار قرار دهیم. قانون دوام بسیار جدی است 
و وزارت فناوری باید آن را پیگیری کند و جرم 
انگاری نیز شده است. هزینه های بی خود 
زیادی کردیم و بهره برداری کمی داریم. با 
تجربه اجرایی خود می گویم که در کشورمان 
هر طرحی برای هر موضوعی که نیازمندیم 
باید نقش مردم را به معنای واقعی خود در 
گر ندیدیم،  آن طرح و تصمیم خود ببینیم و ا
آن را بررسی نکنیم. وی ادامه داد: نیازمند 
این هستیم تا برای بهینه سازی در حوزه 
انرژی، سرمایه گذاران را بیاوریم تا با کشورهای 

خارجی متصل شوند. به شرط اینکه در دولت 
و مجلس برای آنان تسهیل گری کنیم. قانون 
نظام تامین مالی در شرکت های خصوصی 
این فرصت را برای مردم فراهم کرده است. 
وقتی در پلیس بودم و 11۰ ایجاد شد، مردم از ما 
تشکر می کردند که امنیت ما را برطرف کردید. 
درصورتی که مردم به پلیس خدمت کردند 
و نقاط ناامن را به پلیس نشان می دادند. 
کرد: در همه بخش ها باید  قالیباف اظهار 
قیمت  افزایش  حتما  کنیم.  عمل  اینگونه 
انرژی نه راه حل اول و نه تنها راه حل است. 
در کاهش شدت انرژی مردم باید به گونه ای 
دخیل باشند تا منفعت آنان را ببینیم. در این 
صورت شاهد کاهش شدت انرژی خواهیم 
گر در مجلس در کنار دولت باشیم و  بود. ا
دولت بخش خصوصی و مردم را به میدان 
بیاورد، مشکلات حل خواهد شد. در جلسه 
سران مقرر شد آقای پزشکیان، رئیس سازمان 
بهینه سازی را در قرارگاه مرکزی در روزهای آتی 
مشخص کند و کمیسیون صنایع به صورت 
قرارگاهی نظارت کند. این کار باید به شکل 
کوتاه مدت و میان مدت شکل بگیرد. باید به 
کارت انرژی دیجیتالی برای هر فرد برسیم تا 
میزان مصرف انرژی هر فرد مشخص شود. وی 
تصریح کرد: با کمک کمیسیون های انرژی، 
صنایع و دولت باید ناترازی انرژی را حل کنیم. 
حتما حمایت های هر بخش باید به انتهای 
زنجیره برسد و دقیقا به هدف اصابت کند 
و این امکان پذیر نیست مگر با استفاده از 
هوشمندسازی، مردمی سازی و شفاف سازی. 


